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1. Het Orkest van de 

Achttiende Eeuw 

1.1 Introductie

Een organisatie in transitie

De maanden voor de meerjarenaanvraag zijn voor de 

complete culturele sector altijd een moment om stil te 

staan. Waar komen we vandaan, waar gaan we naartoe? 

Het is een punt van reflectie en een moment om te dro-

men… Dit geldt niet alleen voor mij persoonlijk, met de 

ongelooflijke reis die ik de afgelopen anderhalf jaar achter 

de rug heb, maar zeker ook voor ons als bijna ‘nieuwe’ kan-

toororganisatie. En het geldt nog veel meer voor het orkest, 

dat mid¬denin een storm van verandering staat. Dit mo-

ment brengt een nog belangrijker focuspunt mee dan in 

andere jaren. Veertig jaar lang heeft het orkest lief en leed 

gedeeld met een leider die voor hen door het vuur ging, en 

een superieur netwerk had binnen en buiten de podium-

kunsten. Een leider die het orkest decennialang met hart 

en ziel leidde. Om als orkest met zo’n geschiedenis een 

nieuwe directeur te krijgen… het lijkt bijna een onmogelijke 

positie om over te nemen. 

Als ik vanuit dit perspectief terugkijk op de uitgangspunten 

van eind 2022, toen ik het roer overnam, lijkt het bijna een 

wonder dat we zijn aangekomen op het punt waar we nu 

zijn. Maar zie! Vol trots staan we op dit nieuwe punt, waarop 

wij (bestuur, staf en musici) onze plannen voor 2025-

2028 kunnen presen-teren. Het volgende hoofdstuk in de 

geschiedenis van dit unieke, eigenzinnige, eigenwijze en 

bijzondere orkest. 

En dat wonder is door zoveel mensen mogelijk gemaakt; 

zeker de O18c-musici van alle leeftijden die hun ver-

trou¬wen in ons stelden, en mijn collega’s, ons kleine team, 

dat met zoveel energie en enthousiasme werkt. Maar het is 

nog meer: het voelt alsof het hele culturele veld ons heeft 

ge¬steund en gestimuleerd naar de toekomst toe. Men-

sen die de waarde van het verleden zien, de ongelooflijke 

plaats die dit orkest in het Nederlandse muziekleven heeft 

gehad en nog heeft, de ontwikkeling die we in zo’n korte 

tijd heb-ben doorgemaakt en vooral de enorme potentie 

die het orkest heeft. 

Er is ook een gemengd gevoel hierover; over mogelijkhe-

den die we nog niet voldoende concreet hebben kunnen 

maken om hier te presenteren, en over gebieden die 

we nog niet zover hebben kunnen ontwikkelen zoals we 

zouden willen. Maar bovenal overheerst de grote trots dat 

we in deze aanvraag de ongelooflijke golf van energie 

kunnen delen die ons de afgelopen maanden vooruit heeft 

geduwd. Een energie die dat in 2024 en daarna zal blijven 

doen terwijl we blijven bouwen, praten en ontwikkelen. 

Kate Rockett

Algemeen directeur O18c

1.2 Missie, visie en ambities 

Missie 

Het Orkest van de Achttiende Eeuw speelt, ontdekt en 

bevraagt (de verhalen achter) de noten van het klassieke 

repertoire, geeft deze door en gaat verbindingen aan met 

een breed publiek en een nieuwe generatie musici.   

Visie

Muziek van vroeger is belangrijk in het heden. Muziek ver-

bindt, inspireert en zet aan tot reflectie over het hier en nu 

van onze eigen wereld. Zij vertelt ons iets over universele 

thema’s: het leven en de dood, liefde en verdriet, geloof en 

verwondering, mens en natuur, en sociale cohesie. Daarbij: 

muziek is mooi en kan emotioneren, ook zonder context of 

voorkennis.

De Historically Informed Practice ofwel HIP is voor ons een 

state of mind: het gaat over het soort instrument en de 

manier van spelen, en ook over de historische en culturele 

context. Dit kruispunt creëert een perfecte bron voor zowel 

muzikale excellentie als maatschappelijk relevantie. Het 

geeft het orkest een geweldig uitgangspunt deze twee 

facetten van de muziek met de grootst mogelijke zorg-

vuldigheid in de voorbereiding en elan in de uitvoering te 

combineren. 

Doordat we ons echter niet vastzetten in tradities kunnen 

we dicht bij het publiek komen, en samen met hen op zoek 

gaan naar de betekenis van klassieke muziek in het nu. 

O18c speelt met het grootste respect voor de muziek; we 

laten ruimte voor creatie en experiment. We geloven dat 

meerstemmigheid in ons werk en verbondenheid met de 

wereld om ons heen kan leiden tot heel bijzondere resul-

taten.

Dit doen we door middel van   

• Concerten en communicatie: 

We geven lokaal, nationaal en internationaal concerten 

op topniveau waarbij wij de norm zetten waar het gaat om 

het uitvoeren van bekend en onbekend repertoire voor 

bestaand en nieuw publiek. Daarbij werken we met een 

brede waaier van gevestigde namen en getalenteerde 

nieuwkomers, en bouwen met hen duurzame relaties op. 

We blijven vragen stellen over concertervaringen, locaties 

en presentatievormen. Welke plek neemt dit onderwerp 

in, in de huidige maatschappij? Hoe was dat toen het werk 

geschreven werd? 

We zorgen ervoor dat verschillende publieksgroepen ons 

ook buiten de concertzaal weten te vinden. Deels op an-

dere, bijzondere locaties; deels online en op social media. 

We gebruiken verhalen uit het verleden om in het nu tot de 

verbeelding te spreken. Educatie en outreach zijn belang-

rijke manieren om ons publiek mee te nemen en om een 

ander publiek te bereiken, en op zoek te gaan naar diverse 

betekenissen van klassieke muziek in de hedendaagse 

maatschappij.

• Ontwikkeling en onderzoek:  

Binnen de HIP lopen we in de voorhoede. Nieuwe the-

oretische inzichten passen wij toe in de praktijk. We zijn 

nieuwsgierig naar de muziek en haar context, en fungeren 

als broedplaats voor nieuw talent en ontwikkelatelier voor 

bestaand talent.  We zijn de aanvoerders van ons genre en 

vinden nieuwe perspectieven in (cultuur)historisch geïnfor-

2



meerde uitvoeringen. Wij zijn en zoeken sparringpartners; 

zowel binnen als buiten het orkest willen we in gesprek 

met onszelf, publiek, dirigenten, musici en organisaties. 

We zijn altijd op zoek naar andere perspectieven, ook van 

buiten de canon. We vragen ons af wat de oorspronkelijke 

betekenis van de muziek was, hoe deze zich ontwikkeld 

heeft en zoeken naar die betekenissen in onze huidige 

uitvoeringen.  

Kernwaarden

• Nieuwsgierig en kritisch: Een bevragende houding 

hoort bij O18c en komt terug in alles wat we doen.

• Meerstemmig: We zijn sparringpartners van elkaar, 

vakgenoten en publiek. We werken met veel verschil-

lende partners vanuit een gedeelde artistieke visie.

• Vooruitstrevend: O18c is een zelfkritisch organisatie 

en wil vooroplopen wat betreft interpretaties, speelk-

waliteit en relevantie; we willen een belangrijk rol 

spelen in het ontwikkelen van het genre. 

• Verbindend: We brengen mensen, disciplines, kennis, 

tijdspannen, heden en verleden in verbinding met 

elkaar; wij zijn een belangrijke schakel in de keten van 

klassieke muziek, zowel in Nederland als internatio-

naal. We zoeken de verbinding met de maatschappij 

om ons heen.

1.3 Artistiek kader 

“Het zijn juist de felle kleuren en de ‘rand van de afgrond’, 

om met Harnoncourt te spreken, die zo direct en tref-

fend tot hun recht komen op historische instrumenten, 

waarbij je niks cadeau krijgt, en elke door Mozart ge-

schreven noot zeggingskracht heeft die de tekst en de 

emotie versterken. Het brengt ons terug naar de ultieme 

concentratie van luisteren en kijken naar echte mensen, 

met echte emoties; omdat de muziek minder luid is in 

decibellen dan bij moderne orkesten, maar des te meer 

schakeringen kan laten horen, die al die tijd in de partituur 

aanwezig waren.”

-Dirigent Manoj Kamps over ‘Cosi fan tutte’ met O18c

Het eerste wat een publiek opvalt is het feit dat we muziek 

spelen op andere instrumenten; trompetten en hoorns 

zonder ventielen, blaasinstrumenten van ander materiaal 

en met minder kleppen; snaarinstrumenten met verschil-

lende soorten snaren en strijkstokken. We gebruiken deze 

instrumenten en stijl van uitvoeren om een unieke sound 

en benadering te creëren. 

Maar de instrumenten zijn nog maar het begin. We spelen 

het repertoire vanuit een historisch en cultureel geïnfor-

meerd perspectief en stellen vragen bij latere uitvoering-

stradities die eroverheen zijn gegroeid. We kijken opnieuw 

naar de oorspronkelijke context van de muziek, of zelfs 

naar andere specifieke momenten in de lange levensduur 

van een werk om daarvanuit nieuwe verhalen te kunnen 

vertellen. We zijn heel flexibel, kunnen op verschillende 

soorten instrumenten spelen, en hebben specialistische 

kennis over veel verschillende stijlen. 

Vroeger sprak men over ‘authentieke’ uitvoering; muziek 

zoals zij ‘bedoeld’ was om gespeeld te worden; hoe de 

noten in het hoofd van de componist ontstaan waren. Los 

van de filo sofische problemen die dit met zich meebrengt, 

geloven wij niet in deze statische benadering van muziek. 

We hebben de drive om voortdurend onze perspectieven 

te vernieuwen en onze gepassioneerde nieuwsgierigheid 

met zoveel mogelijk mensen te delen.

1.4 Plaats in het veld

Profiel

O18c is een in Amsterdam gevestigd (inter)nationaal gere-

nommeerd ensemble met een vaste kern van ongeveer 30 

spelers. Het basisrepertoire wordt gevormd door de grote 

componisten uit de klassieke periode: Mozart, Beethoven 

en Haydn, maar de musici maken vaak uitstapjes naar 

andere muziek, zowel eerder als later in de tijd, en zowel 

binnen als buiten de klassieke canon. 

O18c heeft revolutionaire, anti-establishment wortels. Het 

is een plek waar musici zowel autonomie kunnen vinden, 

maar ook als groep kunnen werken aan een gemeen-

schappelijk doel, en waar ruimte is voor persoonlijke 

ontwikkeling en voor individuele meningen en expressie. 

O18c bestaat uit musici uit vele landen die voor 8 tot 10 

projecten per jaar bijeenkomen. 

We zijn de enige gevestigde groep in Nederland die een 

breed repertoire speelt op een historisch geïnformeerde 

manier. Dit doen wij in grotere (40 musici) en kleinere (12 

musici) bezetting. We werken met internationale topso-

listen en dirigenten, en nemen onze plek in de keten van 

klas sieke muziek bijzonder serieus. We bieden veel ruimte 

voor jonge makers, aanstormend talent en artistieke part-

nerschappen en staan op belangrijke concertpodia van 

Nederland en daarbuiten. Elk jaar geven we een opdracht-

compositie aan een hedendaagse componist voor oude 

instrumenten. 

Het orkest heeft ook een bredere rol: van broedplaats en 

creatieve speeltuin tot kenniscentrum, en als spin in het 

web daar waar het gaat om de uitvoeringspraktijk. Het 

historisch perspectief inspireert musici van over de hele 

wereld al decennialang om in Nederland te komen stude-

ren.

Onze spelers behoren tot de beste musici op historische 

instrumenten. De meesten hebben een sterke achtergrond 

in Barokrepertoire, waar retorica, vocale muziek en tekst 

zeer belangrijk zijn. Deze esthetiek nemen ze mee in hun 

interpretatie en speelstijl van het Klassieke repertoire, en 

wat heel anders is dan bij spelers die vanuit een moderne 

achtergrond komen. Ze zijn gepassioneerd, goed geïn-

formeerd, nieuwsgierig en zeer betrokken. Veel van onze 

oudere en midden-generatieleden zijn docenten aan 

vooraanstaande conservatoria, en de jongere leden zijn 

leidende figuren in de nieuwe HIP-generatie. Deze vindt 

zichzelf en de muziek momenteel opnieuw uit. Ze zijn in de 

meeste gevallen zeer actieve kamermusici met eigen en-

sembles en hebben een sterke mening over wat we samen 

doen bij O18c.

Lokaal - Amsterdam 

Amsterdam is al ruim 40 jaar de thuisbasis van O18c. We 

spelen regelmatig in het Concertgebouw, hebben een ei-

gen serie in het Muziekgebouw en De Duif. We hebben een 

incidentele samenwerking met het Leerorkest, waarmee 

we tijdens het Beethoven Festival al een prachtig project 
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hadden. Daarnaast zijn we in gesprek met Denise, een 

bijzondere Amsterdamse school voor internationaal basis- 

en voortgezet onderwijs voor Amsterdamse kinderen en 

expat-kinderen en (veel) (ex-)vluchtelingen kinderen in 

Amsterdam West, en werken we vanaf 2024 samen met B! 

Music School (voorheen DGAI) in Amsterdam Zuid-Oost. 

Nederland

Het zwaartepunt van het werk van O18c ligt in Nederland 

en dat zal ook zo blijven. We delen Bach met onze colle-

ga’s van de Nederlandse Bach Vereniging, maar hebben 

verder weinig overlap, net als met Holland Baroque. Beide 

groepen hebben beduidend vroeger repertoire. Waar NBV 

en HB zich richten op de Barok, kijkt O18c vooral naar de 

Klassieke periode. Nieuwe barokensembles zoals PRJCT, 

met het interessante werk dat ze doen rond digital en mar-

keting, zijn ook fijne aanvullingen in het veld. 

Het klassiek en romantisch repertoire delen we met de 

‘moderne’ symfonieorkesten. Door de specialistische 

manier van werken, de benadering en natuurlijk de instru-

menten en musici, blijft O18c het orkest dat een significant 

andere productie op de planken brengt.

 

De grote concertzalen programmeren deze programma’s 

in de wetenschap dat er publiek is voor onze concerten. 

We trekken jaarlijks zeer interessante solisten en diri-

genten aan om hun werk hier te presenteren, en geven in 

Nederland gevestigde kunstenaars toegang tot internati-

onale podia. We geven regelmatig opdrachten voor nieuw 

werk aan Nederlandse en internationale componisten, van 

wie velen erg geïnspireerd worden door de kans om voor 

vroege instrumenten te schrijven.

Talentontwikkelingswerk is voor ons een zeer belangrijk 

onderdeel van onze plaats in de Nederlandse keten van 

podiumkunsten. Van onze langlopende samenwerking met 

het Koninklijk Conservatorium via ons werk met studenten 

van de Nationale Master in Orkestdirectie, tot onze rol bij 

het lanceren van jonge carrières: dit werk is en blijft een 

prioriteit voor ons en stelt ons in staat een dialoog aan 

te gaan met de nieuwe wereld en een nieuwe generatie 

musici. 

Tot slot hebben we in Nederland een traditie opgebouwd 

van eigen semi-geënsceneerde reizende operaproduc-

ties; dit is een deel van het kernrepertoire van de Klassieke 

periode. Met deze opera’s brengen we betaalbare voorstel-

lingen van hoge kwaliteit naar zalen en publiek door het 

hele land. We kunnen op deze manier zelf bepalen hoe de 

balans tussen muziek en enscenering werkt, en we kunnen 

kansen bieden aan veel jonge Nederlandse solisten. 

Internationaal

Internationaal is O18c al meer dan 40 jaar actief. Momen-

teel herstelt het orkest zich na een paar jaar afwezig(er) 

te zijn geweest van de internationale podia. Wij werken 

samen met veel artiesten en partners met een internatio-

naal topprofiel. We kiezen er voor om op zomerfestivals te 

spelen en eenmaal per jaar een tournee langs het ECHO 

(European Concert Hall Organisation - grote zalen in Eu-

ropa) -zalencircuit te maken. Deze meer gerichte aanpak 

zorgt voor een grote zichtbaarheid, stelt ons in staat om 

met internationaal relevante artiesten te werken en is 

minder belastend voor het milieu. Deze activiteiten zijn (zo 

goed als) kostendekkend. Wij werken al geruime tijd sa-

men met internationale bureaus die zorgen voor verkoop 

en logistiek.

O18c geniet ook internationaal aanzien door zijn vroegere 

en huidige opnameactiviteiten; op het moment van schrij-

ven is onze ‘The Hamburg Symphonies’ van CPE Bach, 

muzikaal geleid door concertmeester Alexander Janizcek, 

‘Editor’s Choice’ in Gramophone Magazine. De opname 

activiteiten zullen in de toekomst worden voortgezet met 

nieuwe plannen met het label BIS, eigendom van Apple 

Music, en met meer releases op het Glossa-label. 

Het orkest neemt een actieve rol in de toekomstige ont-

wikkeling van ons genre, in dialoog met de European Early 

Music Association (REMA; een netwerk van zalen, ensem-

bles en onderwijsinstellingen in Europa en daarbuiten). 

Ook in talentontwikkeling werken we internationaal samen, 

met orkesten B’Rock, Concerto Copenhagen en Dunedin 

Consort in het Intrada programma. 

O18c bij het Leerorkest tijdens het Beethovenfestival (24 mei 2023) foto: Janko Duinker

Met zes heerlijke zangers en 

het al even heerlijke Orkest van 

de  Achttiende Eeuw brachten 

zij een fantastische, gender-

neutrale visie op de vaak als 

problematisch geziene opera. 

Hier werd tutte met pauken-

slag en trompetgeschal ver-

anderd in tutti – mannelijk én 

vrouwelijk dus.

-TROUW over ‘Cosi fan tutte’ 2023
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1.5.	Reflectie	2021-2024	

De terugblik op de huidige periode wordt, zeker in het col-

lectieve geheugen, erg gedomineerd door Covid. Ondanks 

de pandemie heeft het orkest in de afgelopen jaren een 

groot deel van de voorgenomen projecten wel kunnen 

uitvoeren. In het jaar 2021 konden we rekenen op 8.542 

bezoekers en met 11 producties was het een vrij succesvol 

jaar qua output. Ook hebben we genereuze steun mogen 

ontvangen van de overheid, en mogen geven aan onze 

spelers.

 

2022, het afscheidsjaar van toenmalig directeur Sieuwert 

Verster, stond voor een groot deel in het teken van grote en 

bijzondere projecten zoals Haydn ‘Die Jahreszeiten’ in een 

uitverkochte Elbphilharmonie Hamburg en een afscheid-

stournee van oud directeur Sieuwert Verster met Mozart 

en Andriessen. We sloten het jaar af met 25.025 bezoekers, 

waarover we zeer tevreden mogen zijn, gezien het feit dat 

het eerste kwartaal alle publieksinkomsten wegvielen door 

de coronamaatregelen. In oktober 2022 stond nieuwe 

algemeen directeur Kate Rockett voor de gigantentaak 

om het orkest door een van de grootste transities in zijn 

geschiedenis te leiden. Dit was extra lastig omdat de 

covid-periode zijn tol had geëist wat betreft het spelniveau 

van enkele spelers van het orkest. Het resulteerde in het 

jaar vóór haar aantreden in enkele problematische con-

certen, de eerste slechte recensies in de geschiedenis van 

het orkest en een tijdelijke vermindering van vertrouwen bij 

de zaalprogrammeurs en internationale agenten.

 

Het verlies van energie werd ook zichtbaar in het ontbre-

ken van concrete plannen in de agenda van het orkest 

voor 2023, en het werd een van de grootste uitdagingen 

van de nieuwe organisatie om alles weer in beweging 

te krijgen. Speelbeurten voor 2023 zijn behoorlijk tegen 

gevallen in kwantiteit als resultaat want de aanlooptijd voor 

het boeken van concerten in onze sector zijn erg lang. Het 

vertrek van Sieuwert is door een aantal musici, waarvan 

een aantal de pensioengerechtigde leeftijd al ruimschoots 

had bereikt, aangegrepen om afscheid te nemen van het 

orkest. Gelukkig bleek een nieuwe generatie uiterst goede, 

nieuwsgierige, betrokken spelers heel graag bij het orkest 

te willen komen en samen te spelen met de kern van zeer 

ervaren collega’s. Het proces van aanstellen van deze nieu-

we collega’s is nog volop gaande, maar we kunnen gerust 

zeggen dat de speelkwaliteit en het enthousiasme enorm 

zijn. 

Begin 2023 hebben we afscheid moeten nemen van 

Kenneth Montgomery, die het orkest in veel Mozart opera-

projecten had geleid. Een heel bijzonder in memoriam 

concert is later in het jaar in zijn eer georganiseerd. Een 

van zijn voormalig studenten, Manoj Kamps, heeft het 

operaproject van 2023, Così fan tutte, gedirigeerd. Deze 

productie was een enorme en heel bijzondere onderne-

ming voor het team en het orkest wat veel gesprekken, in-

tern en extern, op gang heeft gebracht. Persreacties waren 

gemixt, van grote verwondering en ontzag tot bijna furieus 

en verontwaardigd. Over het algemeen waren publiek en 

zalen echter bijzonder enthousiast. Daarna hebben we 

een concertprogramma samengesteld voor de AVROT-

ROS Vrijdagconcert met werken van Beethoven, Clara 

Schumann en Emilie Mayer. Alle projecten eind 2023 zijn 

bedacht en uitgewerkt door de nieuwe directeur en team. 

Na elk project hebben er evaluaties plaatsgevonden met 

elkaar (zowel binnen de staf als met het orkest), artistieke 

partners en zalen, waardoor we in snel tempo hebben 

kunnen leren en ontwikkelen.

 

In 2023 hebben we ook belangrijke stappen te gezet in ons 

educatie- en outreachwerk. Tijdens het Beethovenfestival 

in mei, met concerten op 3 avonden in het Concertge-

bouw, hebben we op basisschool Wereldwijs in de Bijlmer 

in Amsterdam delen uit Beethovens 9e gespeeld (deel 

van het Leerokest programma). Het op deze manier naar 

de kinderen (en ouders) brengen van de muziek was een 

hele mooie ervaring, die we graag willen herhalen. Een 

soortgelijk project tijdens Cosi fan tutte was het optreden 

dat we samen met dirigent Chloe Rooke en studenten van 

CODARTS gaven in een AZC, compleet met vertaling naar 

het Arabisch.  Eind november 2023 stemden de musici er 

unaniem voor om de rechtsvorm van het orkest te wijzigen 

van een Vereniging van Maatschapsleden naar een stich-

ting. Rondom en ook na deze stemming hebben veel fun-

damentele gesprekken plaatsgevonden. Ook de artistieke 

commissie heeft in deze periode haar draai gevonden 

en concertmeester Alexander Janiczek kreeg een nieuw 

mandaat; niet alleen het leiden van het orkest als con-

certmeester tijdens repetities en concerten, maar ook het 

vervullen van een grotere muzikale en coördinerende rol.

 

2024 is een jaar voor het vinden van stabiliteit, voor verdere 

professionalisering, maar ook voor een aantal zeer opwin-

dende tournees en projecten zoals een tour naar Japan 

(uitgesteld door COVID) en een grote tournee met Lucie 

Horsch. Het aantal speelbeurten in 2024 is weer op peil. 

We verwelkomen officieel meer nieuwe kernleden, en zijn 

begonnen met de werving van een tweede concertmees-

ter. Intern krijgen we wat meer ruimte om ons te richten op 

marketing en de relatie met onze Vrienden. De energie is 

weer terug in het Orkest van de Achttiende Eeuw. Nieuwe 

projecten en partnerschappen liggen in het verschiet en er 

is een duidelijke stijgende lijn ingezet op zowel de bedrijfs-

voering als artistieke vlak. 
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‘De praktijk van O18c, die bestaat uit het met respect, interesse en tegelijkertijd met open geest bena-

deren van oude muziek, wordt weerspiegeld in de manier waarop de musici muziek maken en het gevoel 

dat ze mij geven wanneer ik met ze samenspeel. Deze waarden van integriteit en intellectuele diepgang, 

gecombineerd met een open geest en creativiteit, die bij het orkest altijd aanwezig zijn, vormen naar mijn 

mening de basis voor daadwerkelijk authentiek en levendig musiceren.’

-Lucie Horsch



2. Artistieke lijn 2025-2028

2.1 Woord vooraf

De programma’s in de jaren 2025-2028 staan in het te-

ken van nieuwe samenwerkingen en oude bekenden, van 

het opnieuw uitvinden van het orkest en het repertoire, 

en van nieuwe vormen vinden om dit zo goed mogelijk 

door te geven aan zowel publiek als vakgenoten. Onze 

missie en visie staan en vallen bij de mensen die we om 

ons heen hebben –binnen en buiten de organisatie. We 

kiezen onze partners en het repertoire met de grootste 

zorg uit. In de komende jaren gaan we verder op de weg 

die we in 2023-2024 zijn ingeslagen. 

Dirigenten 

Het leiden van het orkest in wat vroeger repertoire gaat niet 

zozeer over coördinatie als wel over inspiratie; we hebben 

niet altijd iemand nodig die de musici op de juiste plek 

weet to houden, maar wel iemand met een duidelijk mu-

zikale visie en die in staat is om deze over te brengen aan 

musici en publiek. Dit kan een dirigent zijn, maar ook, zoals 

het praktijk was in ‘onze’ tijd, een solist of concertmees-

ter (zoals bij O18c met Alexander Janiczek). Soms, bij wat 

kleiner bezet repertoire, is een kamermuzikale benadering 

een goede optie, en nemen alle aanvoerders gezamenlijk 

de leiding, heel goed afgestemd met elkaar. 

Na het overlijden van Frans Brüggen heeft het orkest 

bewust nooit meer een chef-dirigent gekend. Wel waren er 

artistieke partners zoals Daniel Reuss en Kenneth Mont-

gomery die veelvuldig en diepgaand betrokken waren 

bij de activiteiten. Voor de komende periode werken we 

samen met zowel bekende als nieuwe gezichten en zowel 

gevestigde namen als jong talent. 

Deze keuzes zijn aan de ene kant gemaakt om voor stabi-

liteit voor het orkest te zorgen, en aan de andere kant om 

jonge dirigenten en dirigenten van de toekomst de kans te 

geven om zich in een rustig tempo te ontwikkelen, soms 

achter de schermen. Deze nieuwe generatie zijn de muzi-

kale leiders van morgen.

Repertoire

Hoewel de naam Orkest van de Achttiende Eeuw impli-

ceert dat we gebonden zijn aan een heel specifiek tijd-

speriode is het de HIP benadering van de muziek en het 

gebruik van oude instrumenten die leidend is voor onze 

projecten. O18c heeft Haydn, Mozart en Beethoven als 

thuisbasis maar heeft altijd al muziek uit de Barokperiode 

en ook uit de eerste helft van de 19de eeuw gespeeld. Nu 

gaan we de grenzen iets oprekken door incidenteel eerder 

repertoire te spelen, zoals Monteverdi. Het spelen van 

Barokrepertoire is belangrijk voor ons Klassieke spel en de 

karakteristieke klank daarvan. Wij benaderen de muziek 

vanuit dat wat er vooraf ging i.p.v. vanuit een 20ste/21ste 

eeuw speelstijl. Daarnaast is in Nederland beduidend 

minder aanbod in het pre-Bach repertoire in vergelijking 

met onze buurlanden, en we denken dat er genoeg ruimte 

is om dit repertoire te spelen zonder onze collega-ensem-

bles voor de voeten te lopen. Ook zullen we vaker buiten 

de canon op zoek gaan, bijvoorbeeld naar 18de-eeuwse 

muziek uit andere werelddelen en naar muziek geschre-

ven door vrouwen. We zullen onze bestaande praktijk van 

het uitzetten van compositieopdrachten gedurende de 

komende periode voortzetten met tenminste één opdracht 

per jaar. 

Solisten 

Bekende musici en oude vrienden van het orkest zoals 

pianisten Kristian Bezuidenhout en Alexander Melnikov 

spelen in de komende jaren weer met het orkest. Ook re-

latieve nieuwkomers Olga Pashchenko en Dmitry Ablogin 

die meer recentelijk met het orkest zijn gaan spelen sluiten 

weer aan; deze jonge musici lopen in de nieuwe voor-

hoede van de HIP en spelen een heel breed repertoire op 

originele instrumenten. Op andere instrumenten zien we 

jonge sterren zoals violist Theotime Langlois de Swarte, 

blokfluitist Lucie Horsch en gitarist Sean Shibe; allemaal 

geweldige ambassadeurs voor hun instrumenten en aan-

sprekend voor een wat bredere en jongere publieksgroep. 

Daarnaast werken solo-vocalisten zoals Claron McFadden, 

Carolyn Sampson, Elisabeth Hetherington, Katharine Dain, 

Ian Bostridge, Anna Prohaska en Reginald Mobley met ons 

samen; allemaal artiesten met een duidelijk eigen artistie-

ke signatuur die heel goed past bij de visie van O18c, of ze 

nu internationale topartiesten zijn of zangers op een wat 

eerder punt in hun loopbaan. Ook zullen onze eigen musici 

als solist te horen zijn af en toe; dat past heel goed bij 

Barok en Klassiek repertoire, waar de lijnen tussen orkest-

musicus, kamermusicus en solist veel minder duidelijk zijn 

dan in later repertoire.

2.2 Programmalijnen

In 2025-2028 werken we met drie globale 

programmalijnen voor het orkest. 

Opera en koorwerk

In Nederland is men dol op  grote koorstukken: de Mes-

siah, Matthäus Passion en Mozart’s Requiem. Veel van 

dit repertoire spreekt honderden jaren na hun ontstaan 

nog altijd tot de verbeelding, en de teksten hebben vaak 

nog niets van hun emotionele kracht verloren. Daarnaast 

zijn de universele thema’s in deze werken vaak nog net zo 

relevant (of zelfs relevanter) dan toen ze werden geschre-

ven. Het orkest brengt met deze lijn actief de (maatschap-

pelijke) context naar voren uit deze stukken, die niet altijd 

exact hetzelfde hoeft te zijn als toen deze werden gemaakt. 

Betekenis kan nu eenmaal veranderen door de eeuwen 

heen: Le Nozze di Figaro en de klassenmaatschappij; 

Schöpfung en de klimaatcrisis, of het idee van monogamie 

en de verhouding tussen mannen en vrouwen in Mozarts 

Cosi fan tutte.

Voor ons blijft de muziek de dragende factor voor al deze 

producties: waar bij grote operahuizen de regisseur de 

artistieke lijnen bepaalt, staan bij ons orkest en dirigent 

ook centraal. 

Nieuwe perspectieven

De tweede programmalijn heeft in grote mate te maken 

met onze onderzoekende inborst. Deze is gebaseerd op 

het Klassieke repertoire, maar dan kijkend vanuit een an-

der standpunt. Dit kan iets muzikaals zijn, zoals een werk in 

een andere tijd plaatsen (Beethoven 4 spelen op instru-

menten van 50 jaar later, zoals Emilie Mayer het gehoord 
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zouden hebben op het moment dat zij zelf componeerde) 

of een reflectie van een nieuwe compositie op een ouder 

werk, maar ook vanuit het oogpunt van een andere cultu-

rele achtergrond zoals bij het nieuwe project met Claron 

McFadden. Het proces van samenwerken, praten, creëren, 

delen en uitwisselen is net zo belangrijk als het eindpro-

duct. Muziek en artiesten die we via deze verkenningen 

ontdekken, nemen we ook op in onze andere program-

mering. Het artistieke onderzoek dat hierbij komt kijken is 

essentieel, en heeft een open einde. 

Concerti & symfonieën

Soms mag een concert natuurlijk ook gewoon een con-

cert zijn: de muziek heeft waarde in zichzelf, maakt emo-

ties los, brengt iets aan mensen, zelfs als je geen idee hebt 

waar zij vandaan komt, wie haar speelt of op welke manier. 

Alle werken die wij spelen hebben intrinsieke waarde. Zulke 

werken kunnen uitstekend in een bepaalde context wor-

den geplaats, maar onafhankelijk, als ‘gewoon’ de muziek, 

zijn ze nog steeds vol betekenis die voor iedereen anders 

is. 

Concerti met aansprekend solisten zijn nog altijd heel 

populair. Grote namen zoals Mozart en  Beethoven blijven 

toegankelijk voor een groot publiek en zijn nog altijd laag-

drempeliger dan de grote lange werken van een eeuw later. 

In deze lijn zullen we nieuwe concertformats ontwikke-

len, waarbij we ter inspiratie terugkijken naar historische 

praktij ken. Bijvoorbeeld van vóór de tijd waarin van toe-

hoorders werd verwacht dat ze stil zaten en hun mond 

hielden. 

2.3 Samenwerkingspartners

We werken in de komende jaren samen met een keur aan 

geweldige partners zowel op het artistieke vlak, als qua 

publiek en onderzoek. Voor verschillend repertoire, lijnen 

en (nationale en internationale) markten, werken we met 

verschillende partijen samen. 

Artistiek 

Het Vlaams Radiokoor heeft heel veel ervaring met 

vroeg repertoire en heeft een chef-dirigent die zowel een 

uitstekende orkestdirigent als een specialist in historische 

instrumenten is. En ze hebben een uitstekende achterban 

bij onze zuiderburen.

Met OPERA2DAY co-produceren we Verdi’s Rigoletto in 

2027. Deze partner is specialist op het gebied van partici-

patie, contextprogrammering en outreach. 

Vox Luminis is een van de meest opwindende koren van 

Europa op dit moment. Al heel bekend voor hun werk met 

Barok repertoire vormen ze nu een nieuwe ‘XL’ versie om 

groter koor en orkest repertoire (requiems, oratoria, mis-

sen) te kunnen zingen, benaderd vanuit de eerder traditie. 

We plannen momenteel een eerste project samen voor 

2027 en onderzoeken ook meer mogelijkheden.

Cappella Amsterdam en het orkest hebben al jaren een 

vruchtbare relatie, die tot enkele prijswinnende samenwer-

kingen heeft geleid. Deze samenwerking zetten we voort.  

Het Nederlands Kamerkoor en O18c hebben veel raak-

vlakken betreft artistieke ambities en het combineren van 

innovatie met traditie. Samen met Scapino Ballet Rotter-

dam produceren we de Monteverdi Vespers in 2027. 

Onderzoek en innovatie 

Koninklijk Conservatorium Den Haag–  De afdeling Oude 

Muziek van het Koninklijk Conservatorium en O18c zijn met 

elkaar verbonden door een gedeeld verleden. De revolutie 

die ooit ontketend werd door het orkest heeft vrij direct ge-

resulteerd in het ontstaan van deze afdeling. Samen geven 

we vorm aan de toekomst van HIP en bieden we onderwijs, 

ervaring en werk voor de jonge gespecialiseerde musici 

van morgen. 

REMA – O18c is sinds begin 2024 officieel lid van REMA, 

het European Early Music Network. Dit internationaal 

ongelooflijk relevante netwerk functioneert als een dis-

cussieforum en samenwerkingsverband van beoefenaars 

van oude muziek. Als lid van REMA willen we internationaal 

onze actieve bijdrage blijven leveren aan de toekomst van 

HIP.

Leiden University Academy of Creative and Perfor-

ming Arts is een institute voor onderzoek met en door de 

(podium)kunsten. Universitair docent Jed Wentz is niet 

alleen expert in rhetoric en uitvoeringspraktijk, maar heeft 

een groot interesse in uitvoeringen als onderzoek, in het 

samenbrengen van wetenschap en podiumkunst, en in het 

effect van uitvoeringen op de toeschouwer. Deze exper-

tise zullen we inzetten om vragen te stellen over hoe wij 

het effect van wat we doen op het publiek nog krachtiger 

kunnen maken.

Radboud Universiteit Nijmegen Samen met cultuurhisto-

rici van de Radboud Universiteit gaan we onderzoek doen 

naar de diverse historische contexten waarin muziek werd 

geproduceerd en gerecipieerd.

Voor onze partners m.b.t. talentontwikkeling: zie hoofdstuk 

2.5 

Hoofdstuk 2.4 programma’s is hier weggehaald. 

2.5  bereik buiten de zalen  

O18c heeft een aanzienlijk bereik buiten de zalen door 

het feit dat veel van onze activiteiten digitaal openbaar 

worden gemaakt. We stimuleer dit actief door een open 

dialoog met mediapartners te onderhouden. In binnen- 

en buitenland worden onze concerten opgenomen, live 

uitgezonden, beschikbaar gesteld om terug te luisteren, 

en gelivestreamd. Dit vergroot ons bereik aanzienlijk, want 

de publieke omroepen in Duitsland, Polen en Frankrijk 

hebben een enorm publiek. In 2023 werden bijna alle grote 

projecten van het orkest opgenomen en uitgezonden door 

de NPO en we verwachten niet dat deze interesse weg valt. 

Daarnaast heeft het orkest sinds jaar en dag een enorme 

output gekend in de vorm van CD’s en platen (LP’s). Dit is 

de afgelopen jaren niet anders geweest, en we mogen nog 

altijd rekenen op goede reacties van zowel pers als publiek 

bij elke nieuwe release. In 2025 beginnen we een nieuwe 

relatie met BIS, een Zweeds label met een reputatie voor 
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zeer hoge artistieke kwalitiet en door recente overnamen 

door Apple Music veel expertise op het digitale vlak. Sinds 

vele jaren is Glossa een vast partner. We werken al lang en 

graag samen met dit label en ook in 2025-2028 staan weer 

meerdere projecten op stapel.

Digitaal bereik gaat natuurlijk niet alleen over directe publi-

catie van muziek of opnames, en we gaan de komende tijd 

aandacht besteden aan nieuwe vormen door advies in te 

winnen bij DEN. Bij veel projecten zullen we podcasts ma-

ken en gratis aanbieden aan ons publiek een een grotere 

achterban die niet per se naar concerten gaat maar wel 

interesse heeft in (bijv) geschiedenis en cultuur. Daarnaast 

zullen onze socials een beduidend belangrijkere rol gaan 

spelen, ook tussen de concerten door (zie hoofdstuk Mar-

keting)

2.6 Talentontwikkeling en 

educatie

Het engagement voor talentontwikkeling is verankerd 

in ons werk. Het doorgeven van de muzikale erfenis en 

kennis aan nieuwe generaties luisteraars en musici is 

een verantwoordelijkheid die we zeer serieus nemen, 

en het is tweerichtingsverkeer; we leren ook van vra-

gen en nieuwe perspectieven van degenen met wie we 

samenwerken. Vanaf 2025 hebben we een leerlijn waar 

jongeren, studenten en young professionals met ons in 

contact kunnen komen.

Brüggen academy 

Onze ambitie met deze nieuwe summerschool is om een 

plek te creëren waar jongeren die historische instrumen-

ten bespelen en ‘moderne’ instrumentalisten die dat willen 

uitproberen elkaar kunnen ontmoeten, samen spelen en 

leren van O18c-spelers en alumni. Veel van onze spelers 

zijn zeer ervaren docenten. In 2024 zal hiervoor een pilot 

lopen en in 2025 zal de eerste volledige editie plaatsvin-

den. Er komt een beurzenprogramma ondersteund door 

onze Vrienden om toegang te bieden aan jongeren met 

beperkte financiële middelen. 

Side by Side 

Dit is een van de paradepaardjes van het Koninklijk Con-

servatorium, waar veelbelovende studenten een week lang 

samenspelen met en gecoacht worden door O18c-spelers, 

uitmondend in concerten voor publiek. Dit is voor veel 

jonge spelers een transformerende ervaring gebleken, 

en sommige van onze nieuwe leden zijn op deze manier 

bij ons terechtgekomen. Zoals op alle terreinen streven 

wij ernaar om ook hier relevant te blijven en niet op onze 

lauweren te rusten. Wat betekenen HIP concerten tegen-

woordig, waarom zijn ze nog steeds relevant, waar gaan we 

heen vanaf hier? Juist over deze uiterst relevante vragen 

willen we nadenken met nieuwe generaties. 

Intrada! 

Het is voor beginnende professionals moeilijk om de kloof 

te overbruggen tussen de studententijd en het hebben van 

een gevestigd carrière. Internationaal talentontwikkelings-

programma Intrada! pakt dit probleem aan door pas af-

gestudeerden een volledig betaalde stageplaats te geven 

in belangrijke HIP-ensembles. We werken hierbij samen 

met collega-ensembles in Schotland (Dunedin Consort), 

België (B’Rock) en Denemarken (Concerto Copenhagen). 

National Master in conducting 

We verwelkomen regelmatig studenten van dit prestigi-

euze opleidingsprogramma als assistent-dirigent bij onze 

projecten, waardoor ze een waardevol inzicht krijgen in 

onze praktijk. Een aantal voormalig studenten is uitgeno-

digd om bij ons aan de slag te gaan nadat ze ons op deze 

manier hebben leren kennen.

International Conducting Competition Rotterdam 

We geven de meest getalenteerde jonge dirigenten op het 

internationale toneel de kans om met historische instru-

menten te werken. Ook krijgen ze de kans om in de perio-

de vóór de competitie bij ons langs te komen en samen te 

werken, en geven we professionele kansen aan finalisten 

met wie we een klik hebben. Zo zijn in de afgelopen perio-

de prijswinnaars Chloe Rooke en Bertie Baigent bij ons te 

gast geweest als dirigent.

Dutch National Opera Academy 

DNOA is een operastudio van topklasse. We zijn er trots op 

om met hen samen te werken en zo volledig geënsceneer-

de operaproducties van topniveau te ontwikkelen, waarbij 

de zeer getalenteerde studenten kunnen leren werken met 

de andere aanpak en klankwereld die wij brengen. We bie-

den deze producties na de eerste run aan programmeurs 

aan en geven studenten zo de kans om aan hun carrière te 

beginnen met een professioneel platform.

DENISE

We zijn in gesprek met International School DENISE in 

Amsterdam-West over een brede samenwerking,. Op het 

moment van schrijven zijn deze gesprekken in een orin-

teerende fase. 

B! Music School

B! Music School in Amsterdam Zuidoost is een muzie-

keducatie- en productie instelling die zich voornamelijk 

focust op de urban cultures, maar met een uitgedragen 

wens om kinderen ook in aanrakingen met opera en klas-

sieke muziek te brengen. Juist doordat we andere artistie-

ke uitgangspunten hebben, vinden wij en B! het prikkelend 

om kruisbestuivingen op te zoeken. We gaan samen op 

zoek naar avonturen in muziek. We zullen workshops en 

repetitiebezoeken organiseren, maar ook tryouts geven. 

Ook willen we een jeugdvoorstelling die aansluit bij de be-

levingswereld van kinderen tussen 12-15 jaar maken met B! 

Productions; de plannen zullen we gezamelijk vormgeven. 
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3. Marketing en 

publiekswerking

2025-2028 staat voor O18c in het teken van het beter 

bereiken, leren kennen en verduurzamen van de rela-

ties met ons publiek. Dit betekent dus niet alleen meer 

en nieuw publiek, zowel in de zaal als online, maar ook 

weten wie deze mensen zijn, én zorgen dat ze terug-

komen. Dit is geen makkelijke opgave, want wij kennen 

momenteel ons publiek eigenlijk niet goed genoeg. De 

activiteiten waren altijd sterk gericht op zenden naar 

het publiek, in plaats van een gesprek tussen publiek en 

orkest. Een nieuwe visie op marketing zorgt voor nieuwe 

inzichten en standpunten, waarbij het product leidend is 

voor onze strategie en waar het verhaal van het orkest in 

eigen hand wordt genomen. 

3.1 Stand van zaken 

Tijdens het schrijven van dit plan heeft het orkest net een 

nieuwe website en huisstijl gelanceerd. Dit is allemaal 

deel van een grotere strategie waarbij we als organisatie 

leidend willen zijn in het verhaal dat we vertellen. Hiermee 

zijn we een weg ingeslagen die in lijn is met de focus op in-

houd en context van de concerten. In het verleden was het 

orkest niet in de lead van de eigen uitingen en kregen onze 

zalen eigenlijk alleen het repertoire toegestuurd. Sinds 

2023 faciliteren we zalen met teksten en beelden over de 

concerten zodat de gedachte achter een programma ook 

duidelijk naar voren komt. 

Dit valt samen met de stap naar een uitgebreidere ervaring 

tijdens het concert.  We willen het publiek beter faciliteren, 

zowel tijdens als voor en na het optreden, om een nog 

betere concertervaring te hebben, maar ook inzicht te krij-

gen in de ideeën achter het programma. Met interessante 

inleidingen, programmaboekjes, randprogrammering en 

andere middelen, geven we het publiek handvatten en 

context. Dit zorgt voor een betere ervaring en (daardoor)

herhaalbezoek. 

De verandering in stijl en benadering is zorgvuldig inge-

zet en uitgerold in volledige samenspraak met het orkest 

en zijn leden. Het idee was dat we teruggaan naar de 

basis van het orkest: naar de nieuwsgierige, kritische en 

altijd bevragende insteek van het orkest en zijn oprichter. 

Waarom speel je wat je speelt op de manier waarop je het 

speelt? En hoe kunnen we deze gedachten delen met ons 

publiek? 

De kritische blik van het orkest zit niet alleen in de manier 

waarop we werken, maar is ook iets wat wij delen met de 

tijd waar het kernrepertoire van het orkest vandaan komt: 

de Verlichting. Deze nieuwsgierige benadering naar de 

muziek geeft ruimte voor het vertellen van verhalen over 

deze muziek, de instrumenten en de tijd waarin het reper-

toire is ontstaan. De context wordt belangrijker, terwijl de 

muziek altijd de boventoon blijft voeren. 

De nieuwsgierigheid verbeelden we door het gebruik van 

natuurwetenschappelijke tekeningen uit de tijd van de 

stukken die we spelen. De blik van de mensen die voor het 

eerst bepaalde planten en dieren zagen en beschreven 

voor de wetenschap, correspondeert prachtig met de ma-

nier waarop het orkest naar een partituur kijkt. Daarnaast 

zijn de posters ware blikvangers en spreken ze een breder 

publiek aan dan de reguliere concertaankondiging met 

een musicus of dirigent op de poster. 

3.2 Ambities marketing

Deze lijn die we zijn ingeslagen in 2023 zetten we voort en 

bouwen we uit. De middelen en strategie zijn echter erg 

gefocust rondom de concertzalen en de concerten. We 

willen in de komende jaren niet alleen de groepen mensen 

vaster aan ons binden die onze concerten al bezoeken, 

maar ook nieuwe groepen bereiken. De drempel voor deze 

groepen zit  voor een groot gedeelte in de locatie en de 

kosten van tickets. In de nieuwe kunstenplanperiode willen 

we dus actief gaan kijken naar andere locaties om te spe-

len en hoe we op bepaalde locaties de kosten voor bezoek 

naar beneden kunnen krijgen. 

Daarnaast hebben we de ambitie om samen met de zalen 

de klantreis te vergroten. Voorafgaand aan concerten en 

tussen tournees door willen we ons publiek ook informe-

ren en verrijken met de verhalen die aan de grondslag 

liggen van de muziek. De binding van ons publiek met het 

orkest kent momenteel een te grote afwezigheid tussen de 

tournees door. Daar valt richting 2028 nog heel veel winst 

te behalen. Op die manier kunnen we ons publiek meer 

betrekken bij het proces achter de concerten. 

Ten derde zien we dat een groot deel van het publiek mo-

menteel komt voor het repertoire, en niet voor het orkest. 

We willen in de komende jaren doorgroeien naar een 

grotere herkenbaarheid van het orkest en minder leunen 

op repertoire en solisten of dirigenten. In 2028 ga je naar 

O18c omdat je weet dat dit topkwaliteit is en je altijd ver-

rast wordt, ook al is het een stuk dat je al dertig keer hebt 

gehoord. 

Tot slot willen we doorgroeien van 30.000 in 2023 naar 
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45.000 bezoekers in 2028. Daarvoor is meer nodig dan 

alleen andere locaties en lagere prijzen. Het orkest moet, 

samen met partners en zalen, investeren in een gedegen 

promotiestrategie. Publiek komt niet meer als vanzelf-

sprekend naar alle grote werken, dus moeten bezoekers, 

zowel nieuwe als bestaande, extra getriggerd worden. 

Hierbij hoort ook een gedegen kennis van en inzicht in ons 

publiek.

3.3. Marketingplan

Hierboven hebben de ambitities en reeds ingezette lijn 

geschetst. In het marketingplan hieronder zetten we verder 

uiteen hoe we deze ambities gaan bewerkstelligen.

Doelgroepen 

Het orkest hanteert zes verschillende doelgroepen voor de 

komende jaren. 

1. Klassieke klassiek muziekliefhebber / bestaande 

achterban en look-a-likes. 

2. Breder geïnteresseerden in cultuur en kunst, hebben 

niet per se een trackrecord in het Concertgebouw, 

maar houden van avonden uit, festivals en weten wel 

wie Beethoven ongeveer was. Deze doelgroep is iets 

jonger dan de bovenstaande. 

3. Studenten en vakgenoten HIP – Een specifieke groep 

van alle leeftijden met specifieke interesse in klassieke 

muziek en historisch geïnformeerde uitvoeringsprak-

tijk. Dan wel musicologisch; dan wel als musicus. 

4. Families met kinderen – Voor kinderen en hun families 

maken we specifieke voorstellingen en projecten zoals 

tijdens de Schöpfung (zie programma).

5. Jongeren tot en met 30 jaar -  Ons publiek is momen-

teel relatief oud. Dit zien we in de zalen en krijgen we 

terug uit enquetes. We willen verjongen omdat we ge-

loven dat ons repertoire en de verhalen erachter voor 

iedereen belangrijk en interssant kunnen zijn. Deze 

doelgroep overlapt voor een groot deel met doelgroep 

2. 

6. Mensen met lage inkomens - Een bezoek aan een 

concert is duur, zeker in bijvoorbeeld Het Concertge-

bouw. Omdat we uit principe toegankelijk willen zijn 

voor iedereen, zullen we hiervoor beleid ontwikkelen. 

Hoe bereiken we hen?

In de nieuwe periode willen we investeren in een duidelij-

kere promotiestrategie en een meer datagedreven mar-

keting. Dit is mogelijk omdat we ook concerten in eigen 

beheer gaan geven, waarbij we bezoekersgegevens ook 

werkelijk kunnen inzien en daar beleid op maken. 

Owned media

Onze eigen media, socials, website en nieuwsbrief, zitten 

in de lift. In 2023 steeg de Facebookachterban naar 5.854 

volgers en Instagram naar 2.880 volgers. In 2025-2028 

willen we met deze kanalen meer mensen bereiken met 

onze organische content, en meer andere mensen berei-

ken door middel van betaalde promotie. 

De nieuwsbrief heeft momenteel een kleine achterban 

van 1.574 lezers en een openingspercentage van bijna 60% 

(!!). Deze mensen zijn echte fans van het orkest en komen 

uit alle plekken van de wereld. Dit medium zal voor deze 

achterban het belangrijkst blijven en we ambiëren ook niet 

om hiermee andere groepen te bereiken. 

Paid media 

Het orkest erkent de noodzaak voor een goede promo-

tiestrategie, ook buiten de eigen kanalen om. De nieuwe 

huisstijl leent zich uitstekend voor een goede outdoor- en 

advertentiecampagne. In het verleden werkte het orkest 

nooit met betaalde promotie, maar vanaf 2023-2024 is voor 

elke grote tournee een kleiner of groter budget vrijgemaakt 

hiervoor, zodat we in elke stad waar we spelen zichtbaar 

zijn, zowel in de stad zelf als in nationale media. Hiermee 

bereiken we een bredere groep dan alleen de klassieke 

muziekliefhebber. 

Earned media 

Een belangrijke tak van promotie van het orkest was altijd 

de persbenadering. Dat is in de afgelopen tijd niet anders 

gebleken. In de Nederlandse tournees weten recensen-

ten ons altijd goed te vinden, en ook de nationale radio 

maakt ons graag deel van haar programmering. Dat blijft 

in de komende jaren minstens zo belangrijk. Wel zetten we 

vanaf 2024 ook in op andere media die een breder kunst-

minnend publiek als doelgroep hebben. Denk hierbij aan 

media met een nadruk op geschiedenis of sociale weten-

schappen, maar ook de meer persoonlijke verhalen uit het 

orkest en de organisatie.   

Daarnaast willen we het publiek zelf een rol geven in onze 

promotie. We hebben momenteel al een kleine cirkel van 

Vrienden van het orkest. Deze mensen willen we gaan 

inzetten als ambassadeur op socials. Op deze manier 

leunen we veel minder op recensies en officiele foto’s of vi-

deo’s, maar kunnen de ambassadeurs zelf iets zeggen over 

hun ervaring met het orkest. Het streven is dat we deze 

kring van vrienden gaan verbreden, zodat deze een betere 

afspiegeling wordt van de samenleving, en zodoende ook 

een bredere groep mensen bereikt. 

Shared media 

Voor de jongeren-doelgroep zijn wij als orkest niet per se 

de beste afzender. Hoewel de nieuwe huisstijl misschien 

fris oogt, kunnen we bij het bereiken van deze doelgroep 

heel goed de hulp van derden gebruiken. Daarom werken 

we in de komende tijd samen met We are Public en CJP. 

Prijs en Plaats

Een belangrijke drempel voor concert- (en cultuur)bezoek 

is de kosten van een kaartje en de locatie van het concert 

(bron: Rotterdam Festivals, ‘Drempels en motieven nietcul-

tuurbezoekers Rotterdam’, 2018). De drempel van de locatie 

is niet alleen fysiek (je woont te ver weg), maar ook psy-

chisch. Niet iedereen voelt zich confortabel in De Doelen 

Rotterdam of Musis Arnhem (hoe goed die zalen dat ook 

proberen). 

Om deze drempels weg te nemen, speelt O18c in de ko-

mende jaren niet alleen op meer locaties in meer steden, 

maar ook op locaties met een ander profiel. We staan in 

2025-2028 niet alleen in concertzalen, maar zullen ook sa-

menwerken met scholen, festivals en zullen regelmatiger 

gratis concerten geven op bijzondere en andere plekken.  
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3.4. Landelijke spreiding

O18c staat in vrijwel alle grote concertzalen van Nederland. 

Vanaf seizoen 2024-2025 zijn we ook weer in gesprek ver-

wikkeld met zalen waar we lang niet hebben gespeeld. De 

toegankelijkheid willen we in de komende jaren gaan ver-

groten door actief try outs te gaan spelen in Zaandam en 

Den Bosch. Dat is in het verleden wel gebeurd, maar lag, 

deels door Covid, alweer een lange tijd stil. Daarnaast zul-

len we vanaf 2025 enkele concerten per jaar organiseren in 

eigen beheer, en zullen we in een aantal steden eigen se-

ries gaan spelen. In het Muziekgebouw doen we dit reeds 

sinds 23-24, maar we zijn momenteel ook in gesprek met 

Enschede en Middelburg voor meerdere speelbeurten per 

jaar. We spelen in de komende jaren opnieuw in Leeuwar-

den, Middelburg, Enschede, Heerlen en in Groningen, waar 

we ook op de planning staan om kleinere uitvoeringen 

te doen in het ODE programma van SPOT. Ook Zeist en 

Oegstgeest staan in de planning om in kleinere bezetting 

activiteiten te organiseren in (concert)kerken.  

3.5 Diversiteit en inclusie

Partners

Een veelgehoorde opmerking is dat diversiteit en inclusie 

lastig zijn voor klassieke muziek. Wij zien dit niet als een 

excuus, maar eerder als een zeer urgente uitdaging en een 

grote bron van inspiratie, waaraan we graag uiting geven. 

We snappen en erkennen dat dit soms voor ongemak kan 

zorgen, en vatten dit op als bevestiging van het belang 

van dit onderwerp. De behoefte aan geschikte partners bij 

deze verkenningen is duidelijk. We zijn hiervoor momen-

teel in gesprek met de Chineke! Foundation uit de UK. Dit 

is een orkest dat expliciet de missie heeft om klassieke 

muziek diverser te maken: “We want to transform percep-

tions of who can be a conductor in classical music.” In het 

nieuwe kunstenplan zullen wij met hen samenwerken om 

deze missie ook in Nederland te delen. Een andere be-

langrijke partner hierin zal B! Musicschool in Amsterdam 

Zuidoost zijn (zie hoofdstuk 2.6).

Programma’s

In de programma’s van komende jaren zullen we onder-

werpen en musici en zangers verkennen die een breder 

publiek zullen aanspreken. Thematisch zullen we de 

klassieke canon bekijken vanuit een post-kolonialistisch 

gezichtpunt, en soms ingewikkelde en pijnlijke vragen stel-

len. Hierbij vragen we de hulp van verschillende partners 

onder wie zangeres Claron McFadden en dirigent Manoj 

Kamps. Claron zal op deze manier niet alleen als sopraan 

bij ons betrokken zijn, maar speelt een belangrijke rol in 

het onderzoek naar de achtergrond van de muziek. 

Ook in ‘reguliere’ programma’s zullen we in de komende 

jaren uitstapjes maken naar verschillende musici en com-

ponisten die vanuit de geschiedenis van het orkest minder 

frequent werden gespeeld. Componisten van kleur of vrou-

welijke componisten staan veel vaker op het programma 

in bijvoorbeeld ons Chevalier St George programma met 

Théotime Langoise de Swarte, of het ‘vrouwelijke mecenas’ 

programma van Lucie Horsch. 

Deze manier van denken past heel erg bij O18c. We kunnen  

op deze manier vanuit de inhoud andere groepen betrek-

ken, zonder dat we op een ongeloofwaardige of gemaakte 

manier te werk hoeven gaan. 

Publiek

De ambitie om nieuw, groter en diverse publiek te bereiken 

is natuurlijk aanwezig bij het orkest. We erkennen echter 

ook dat we dit nooit alleen zullen kunnen. Een van de be-

langrijkste medestrijders in het vinden van nieuw en ander 

publiek voor onze concerten zijn de zalen. In Nederland 

zijn we sinds 2023 veelvuldig in gesprek met de zalen om 

te praten over het aanbod van het orkest, wat hún publiek 

graag zou willen horen, en hoe we hun vaste publiek en 

nieuwe publiek goed zouden kunnen bedienen. Dit is 

een volledig andere manier van werken dan we meestal 

bij orkesten zien. Vaak is er aanbod en kan een zaal dat 

afnemen of niet afnemen. Wij hebben voor 2025 en 2026 

enkele concerten en voorstellingen in optie staan waarbij 

vanaf het begin af aan, bijna als coproducent, is mee-

gedacht door verschillende zalen. Dit maakt niet alleen 

dat concertzaal of theaterzaal mee kan denken met het 

aanbod op hun eigen podium. Het heeft ook tot gevolg dat 

zij beduidend actiever zijn in het denken over doelgroepen, 

het bereiken van deze doelgroepen, en het vol krijgen van 

de zaal. 

Personeel

Het personeel van O18c is op dit moment qua gender en 

seksuele geaardheid redelijk gelijkmatig verdeeld. In het 

orkest zijn echter weinig plekken van aanvoerders ingevuld 

door vrouwen. Dat is een hiaat waar momenteel veel aan-

dacht voor is (zie hoofdstuk 4.5 - aannamebeleid). 

Qua diversiteit in sociale en culturele achtergrond is nog 

veel werk te verrichten. Dit is een van de redenen dat we 

in gesprek zijn met Chineke Foundation en met Intrada 

samenwerken. De eerste stap is immers om de deur wat 

meer open te zetten voor mensen die niet uit jouw ei-

gen cirkel komen. Bij Intrada hebben we heel recent een 

Cubaanse violist aangenomen om mee te spelen in twee 

projecten in 2024-2025. 

‘...the Orchestra of the Eighteenth 

Century is undeniably on fizzing 

form: stylish, urbane 

and ever-alert.’

-BBC Music Magazine over CPE Bach ‘The 

Hamburg Symphonies’ (2024)
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4. Organisatie en 

bedrijfsvoering

4.1 Organisatie

In het verleden is altijd een beeld geschetst van het orkest 

waarbij met zo min mogelijk financiële middelen zoveel 

mogelijk concerten gerealiseerd konden worden. Hoewel 

dat op wonderbaarlijke manier heel lang gelukt is, is de 

huidige organisatie van mening dat het niet alleen maar 

gaat om concerten, oftewel output, maar ook vooral om 

ervaringen en impact naar het publiek en voor het veld. 

Deze impact kunnen we alleen maken met een gedegen 

organisatie achter ons, waar goed voor wordt gezorgd. 

Waarbij het in het verleden nogal eens leek dat het orkest 

louter en alleen gerund werd door de directeur, zaten er in 

de praktijk heel veel andere mensen achter. Dat dit niet ge-

documenteerd en vastgelegd werd, of geformaliseerd was, 

is sinds het aantreden van de nieuwe directeur problema-

tisch gebleken. Het ontbreken van een geformaliseerde 

organisatiestructuur en van protocollen en een consistent 

schriftelijk vastgelegd beleid, is een van de grootste uitda-

gingen (geweest) van de nieuwe directie en bestuur.

Sinds 2023 is de directie gesplitst in een algemeen direc-

teur en een zakelijk leider, waarbij de eerste tevens eind-

verantwoordelijk is voor de artistieke koers van het orkest. 

Zij wordt hierbij bijgestaan door de artistieke commissie 

van het orkest, de concertmeester en de capi (aanvoer-

ders). De rol van concertmeester is in 2024 uitgebreid en 

deze heeft ook uren voor onderzoek en voorbereiding. 

Daarnaast is plaats voor een Creative Associate in de vorm 

van Benjamin Wenzelberg. Tevens zijn er vier keer per jaar 

vergaderingen met het complete orkest om de algemene 

koers te bespreken. medenzeggenschap op zakelijk en 

financieel vlak wordt bewaakt door de Orkestcie (OR). 

4.2  Governance en bestuur

O18c onderschrijft de Governance Code Cultuur. De 

directie van het orkest wordt gevormd door Kate Rockett 

(algemeen directeur) en Janko Duinker (zakelijk leider). Zij 

leggen verantwoording af aan het bestuur van de vereni-

ging (binnenkort stichting). Directie en bestuur werken met 

een bestuurs- en directieregelement (momenteel nog in 

concept; zie bijlage) zodat de verantwoordelijkheden dui-

delijk zijn en het tegengaan van belangenverstrengeling 

gewaarborgd is. Zowel het bestuurs- als directiereglement 

zijn al geschreven op de rechtsvorm van een stichting, 

maar ook al is de vereniging nog niet omgezet in een 

stichting, deze reglementen worden ook nu al in de praktijk 

toegepast. 

Sinds 2023 is een compleet nieuw bestuur aangetreden: 

Floris Meens (secretaris), David de Villiers (penningmees-

ter), Leopold Ecker en Romain Bischoff. Nanette Ris was 

een groot deel van 2023 voorzitter, maar moest helaas om 

gezondheidsredenen terugtreden. Het bestuur is op zoek 

gegaan naar een nieuwe voorzitter en na een open sollici-

tatie is sinds januari 2024 Ruth Kervezee voorzitter van het 

bestuur. Het bestuur vergadert in ieder geval 4 keer per jaar, 

of zoveel vaker als het bestuur nodig acht. Elk jaar voert het 

bestuur functioneringsgesprekken met de directie, en elke 

twee jaar wordt een grondige zelfevaluatie gedaan. Leden 

van het bestuur, alsmede de directie melden al hun ne-

venactiviteiten bij het bestuur. Bestuursleden krijgen geen 

vergoeding voor hun werk als bestuurslid; wel kunnen 

eventueel gemaakte kosten gedeclareerd worden.

Bestuursleden nemen voor 4 jaar zitting in het bestuur, met 

de mogelijkheid om 1 keer herbenoemd te worden voor 4 

jaar. In het bestuursreglement is voorzien in een rooster 

van aftreden. Tot slot zijn we ervan bewust dat het bestuur 

momenteel weinig divers is. Met de aanstelling van Ruth 

Kerverzee als voorzitter is de verhouding man-vrouw iets 

beter, maar aan de diversiteit binnen het bestuur moet 

overduidelijk iets gedaan worden. In het komende jaar 

zullen we een vacature uitschrijven voor een bestuurslid 

met de uitdrukkelijke voorkeur voor een vrouw, en zullen we 

op zoek gaan naar meer cultureel diverse achtergrond in 

het bestuur. 

Op het moment van schrijven, is het orkest nog volop in 

transitie van Vereniging van Maatschapsleden naar een 

stichting. Deze transitie is voornamelijk ingegeven door 

het risico dat de vaste orkestleden (die allemaal maten 

zijn in de maatschap die de basis vormt van de vereniging) 

lopen op het gebied van aansprakelijkheid en financiën. 

De maten van het orkest verdeelden in het verleden hun 

vergoeding voor speelbeurten als voorschot op de winst 

onder elkaar. Zij zijn echter ook altijd financieel aanspra-

kelijk geweest voor de verliezen die het orkest zou kunnen 

leiden. Dat is in de huidige tijd onacceptabel, met name 

nu orkesten en ensembles in de laatste tien tot vijftien jaar 

(financieel) veel kwetsbaarder zijn geworden. Daarnaast 

vond het bestuur de rechtsvorm van een maatschap ook 

niet meer passen bij de wijze waarop het orkest in de prak-

tijk functioneerde en bestuurd werd. De rechtsvorm van 

het orkest was daarmee ook uit het oogpunt van gover-

nance en toekomstbestendigheid aan een fikse opknap-

beurt toe. 

Organogram vanaf 2025
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Na een gedegen voorbereiding en meerdere informatie-

sessies hebben de maatschapsleden van de vereniging 

zich op 21 november 2023 in een stemming unaniem 

uitgesproken voor de omzetting van de vereniging en 

onderliggende maatschap in een stichting. Daarmee is het 

belangrijkste besluit over de wijziging van de rechtsvorm 

van het orkest al genomen. De volgende stap in dit proces 

van omzetting is een formele goedkeuring door de rechter 

van die omzetting van vereniging van maatschapsleden 

naar een stichting. Het bestuur hoopt dat de omzetting 

naar een stichting in de eerste helft van dit jaar een feit is.

4.3. Personeel en CAO

Vanaf 2025 sluit O18c zich aan bij de CAO Muziekensem-

bles, waarbij een enorme ommezwaai gaat plaatsvinden 

op alle fronten van het personeelsbeleid. Idealiter zouden 

we dit al dit jaar (2024) die stap hebben gezet, maar van-

wege de financiële situatie en de transitie waar het orkest 

momenteel middenin zit, was dit niet haalbaar. We vinden 

het volgen van de CAO niet alleen belangrijk om tegemoet 

te komen aan de eisen van de Fair Practice Code, maar 

ook om een concurrerende gage/beloning te kunnen blij-

ven bieden in het Nederlandse en internationale speelveld 

van klassieke muziek. 

Personeel – staf

Zodra de overgang naar stichting rond is, komt een deel 

van de staf in loondienst bij O18c. In totaal bestaat de 

organisatie, exclusief orkestleden uit 5,0 FTE waarvan  3,4 

FTE in loondienst (zie organogram, de marketeer voor 

0,8 FTE is vanaf 2025) en 1,6 FTE als ZZP-er.  Bij projecten 

werken we met een grote poel aan freelancers die zullen 

blijven factureren op projectbasis of op basis van een uur- 

of dagtarief. Deze project en/of part-time medewerkers 

worden wel op CAO-niveau betaald. (naar inschaling en 

minimaal +50%) 

Een belangrijke opmerking moet gemaakt worden over 

de totale personeelslasten in vergelijking met vroegere 

jaren. Het lijkt op de jaarrekeningen uit het verleden zo, dat 

er bijzonder weinig mensen in dienst waren of überhaupt 

betrokken waren bij de organisatie. Dat is een papieren 

werkelijkheid, die mogelijk gemaakt werd, doordat alle 

mensen die betrokken waren bij de Vereniging van Maat-

schapsleden, tijdelijk dan wel voor langere tijd als maat 

werden gezien, en als zodanig dus werden uitbetaald in 

een (voorschot op hun) winstaandeel. Als O18c echter 

wordt vergeleken met collega-ensembles, is de bezet-

ting van het kantoor/de ondersteunende organisatie nog 

steeds klein.

Personeel - Musici 

Voor de musici van het orkest gaat er veel veranderen in 

de komende maanden. 2024 is een overgangsjaar voor het 

orkest waarbij musici -zodra de stichting formeel bestaat- 

verloond worden voor de ‘oude’ bedragen die zij eerder als 

voorschot op hun winstuitkering ontvingen. Vanaf 2025 is 

het orkest formeel aangesloten bij de CAO en zullen de 

betalingen de CAO volgen, waarbij gekozen is voor het ge-

lijktrekken van alle beloningen. Dat betekent dat alle musici 

in Schaal M, regel X ingeschaald worden (voor verdere 

specificaties, zie toelichting op de begroting).

Een grote verandering die al wel in 2024 wordt ingezet, is 

extra beloning voor extra taken. In het verleden beloonde 

het orkest extra werk (voor bijvoorbeeld Artistieke commis-

sie en Capi, of welke extra taken dan ook) niet. Dat werd in 

strijd gevonden met het gelijksheidsbeginsel dat ook ten 

grondslag lag aan de vereniging en maatschap. De huidige 

directie vond het niet langer te verdedigen dat orkestleden 

die extra tijd steken in extra werk daarvoor niet beloond 

worden en vanaf 2024 is dan ook in de begroting een 

extra post opgenomen voor de Artistieke Commissie, Capi 

(aanvoerders) en de extra onderzoeks- en voorbereidings- 

uren van de concertmeester. 

Tot slot hanteert het orkest met ingang van 2024 een 

aannamebeleid. Voorheen was er geen schriftelijk en 

transparant aannamebeleid en kwamen nieuwe spelers 

voornamelijk uit het directe netwerk van orkestleden. Er is 

nu een formele procedure die gevolgd wordt om tot een 

beslissing over een aanname van een nieuw orkestlid te 

komen (zie bijlage). Dit zorgt naast voor nieuw bloed in de 

gelederenen, vooral ook voor een eerlijke en transparante 

procedure waarbij iedereen dezelfde kansen geniet.

Veiligheid 

De afgelopen periode, mede naar aanleiding van alle 

onthullingen en geluiden uit de sector, heeft het orkest in-

tensief gereflecteerd op het eigen gedrag en hoe we willen 

dat men zich gedraagt binnen onze organisatie. Dit heeft 

geleid tot een Code of Conduct die aan het begin van 2024 

opgeleverd is. We sturen dit document voorafgaand aan 

elk project aan de deelnemende musici. Daarnaast heeft 

het orkest sinds zeer kort een externe

vertrouwenspersoon, Vera Aerts, en wordt iedereen gewe-

zen op het bestaan van Mores online.

Duurzaamheid personeel 

O18c wil zijn plek in het Nederlandse podiumkunsten-

land-schap met verantwoordelijkheid innemen. Niet alleen 

in de klassieke muziek, maar ook in de schakel van wer-

kenden op alle fronten van de organisatie en daarbuiten is 

het belangrijk om mensen te blijven stimuleren en kansen 

te geven om hun loopbaan op succesvolle en bevredigen- 

de wijze te kunnen uitrollen. De directie houdt 1 keer per 

jaar voortgangsgesprekken met alle medewerkers, waar

ontwikkeldoelen worden bepaald voor de organisatie en 

persoonlijk. Er wordt actief budget beschikbaar gesteld 

hiervoor, en het orkest wijst medewerkers actief op het 

Sociaal Fonds Podiumkunsten.

4.4. Financiële positie en 

bedrijfsvoering

In het jaarverslag van 2022 kondigende het orkest al aan 

dat 2023 met een negatief eigen vermogen zou worden 

afgesloten. Doordat er weinig overdracht was van de oude 

naar de nieuwe directie, is in 2023 onnodig veel achter 

de feiten aangelopen. Dit had met terugwerkende kracht 

beter beheerst moeten worden. Er waren echter geen 

protocollen of systemen aanwezig om dit te realseren. 

Nu de organisatie helemaal op orde is, kunnen we gaan 

bouwen aan een (financieel) sterkere stichting. Vanaf 2024 
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zijn de financiële administratie en accountancy uit elkaar 

getrokken (voorheen beide bij Accountant bureau Moore 

ondergebracht) en werken we voor de administratie met 

OZCAR, een boekhoud- en administratie kantoor voor de 

culturele sector. 

De negatieve financiële lijn is goed te verklaren vanuit 

minder interesse vanuit het buitenland. In 2023 schreven 

we dit: 

Wij zien inmiddels de noodzaak om naar een ander busi-

nessmodel toe te gaan dat beter past bij onze artistieke 

ambities en ook beter aansluit bij de huidige tijd. We willen 

toe naar een model met vaste residenties/series in plaats 

van losse tournees, een groter internationaal bereik op 

digitale platforms en meer inbedding in het culturele land-

schap dichter bij huis.

Hoewel de internationale markt en de intersese vanuit die 

markt wel aan het aantrekken is, en we zeker in de komen-

de jaren een aantal tournees door het grote zalen circuit 

kunnen verwachten, brengt de financiële afhankelijkheid 

hiervan ook een groot risico met zich mee. Daarom zijn 

we in 2025-2028 beter ingebed in het nationale circuit en 

produceren we een aantal eigen series in zalen en series 

in eigen beheer op andere locaties zoals De Duif en de 

Nieuwe Kerk Den Haag. Ook dit brengt risico’s met zich 

mee, maar deze worden beperkt door de keuze van de 

concerten die we daar geven (niet met meer dan 30 musici 

bijvoorbeeld). 

Daarnaast zijn we de bestaande overeenkomsten, meestal 

stilzwijgende overeenkomsten, met zalen en agenten aan 

het openbreken. In de afgelopen vijf à tien jaar is in Neder-

land de uitkoopsom van zalen voor orkesten niet omhoog 

gegaan. Dat terwijl de kosten (met name reis en verblijf) 

wel aanzienlijk hoger zijn geworden. Daarom vragen we nu 

structureel meer voor een concert dan twee jaar gelden, 

en spelen we vaker op partage met garantie in plaats 

van op uitkoop. Op deze manier hebben we zelf ook nog 

invloed op de zaalbezetting en dus de uiteindelijke baten. 

Waar het vertrouwen van zalen een jaar geleden nog wan-

kelde, is men op het moment van schrijven bereid om deze 

verhoging te betalen. 

Concerten in eigen beheer

Een grote verandering die is ingezet vanaf seizoen 2024-

2025 is dat we in enkele steden concerten in eigen beheer 

gaan geven (vooralsnog Amsterdam en Den Haag). Hier-

van wordt de kaartverkoop ondergebracht op onze eigen 

website, die hier reeds gereed voor is gemaakt. Hoewel de 

zaalhuur qua kosten heel behapbaar is, moeten we als or-

ganisatie wel veel meer regelen omdat een structuur zoals 

een reguliere concertzaal vaak ontbreekt. 

Risico’s

Omdat het orkest voor een groot deel afhankelijk is van pu-

blieksinkomsten, blijft het financieel risico altijd aanwezig. 

In het verleden werd dit afgedekt door alleen op uitkoop te 

werken, maar deze bedragen vielen eigenlijk altijd te laag 

uit. Omdat we vaker zullen werken op recette of partage 

en garanties zullen de risico’s qua publieksinkomsten in 

de komende jaren wel stijgen. Omdat we hiermee zelf ook 

deels verantwoordelijk zijn voor de zaalbezetting, zijn ook 

de marketingkosten in 2025-2028 gestegen. 

Daarnaast brengt het volgen van de CAO een aantal be-

drijfsrisico’s met zich mee, waar het orkest zich vanaf 2025 

dus ook tegen zal verzekeren. Ten eerste is er het risico op 

(langdurig) ziekteverzuim. Voor musici hebben we momen-

teel 5% ziekteverzuim inbegroot.  Voor het personeel in 

loondienst sluiten we op het moment van in diensttreding 

een ziekteverzuimverzekering af. 

4.5 Voetafdruk  

Duurzaamheid staat hoog op de agenda van O18c. Voor 

een orkest dat altijd veel van de musici uit het buitenland 

heeft moeten halen, zijn vooral de reisbewegingen een 

belangrijk punt. Hiervoor is begin 2024 een medewerker 

aangesteld die onze reizen uitzoekt en boekt. Hierdoor 

kunnen we niet alleen kosten drukken, maar ook vaker met 

de trein of met de bus, zodat de CO2 afdruk zo minimaal 

mogelijk blijft. 

Daarnaast wil het orkest in de komende jaren het aantal 

producties weer verlagen naar 7 of 8 per jaar. In 2023 en 

2024 stonden en staan meer dan 11 producties op sta-

pel, terwijl het veel duurzamer is om langere tournees te 

spelen met meer concerten, in plaats van meer tournees 

met minder. En we proberen in de komende periode ook 

zoveel als mogelijk tournees aan elkaar te koppelen zodat 

onze buitenlandse musici zo min mogelijk reisbewegingen 

hebben. 

Tot slot heeft het orkest een verleden met veel grote tour-

nees door het buitenland. In de komende jaren willen we 

ons focussen op Duitsland en België, waar we met de bus 

en trein naartoe kunnen. Wel zullen we nog 1 keer per 2 

jaar een grotere tournee naar Azie of Amerika organiseren, 

maar dan nooit voor minder dan 4 concerten. 
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Postscriptum

We vragen aan voor een aanzienlijk hoger bedrag dan voorheen. Niet omdat wij gulzig zijn geworden, maar omdat we 

vinden dat dit bedrag het beste past bij onze praktijk en ambities. Het heeft deels te maken met professionalisering, 

maar ook het goed willen omgaan met mensen, de wens om impact in de wereld te maken, en om niet tevreden te 

willen zijn met alleen maar overleven. En ook met de wens om dit ensemble/orkest voort te zetten op een duurzame 

manier zodat we een praktijk kunnen hebben die rijmt met onze missie en visie. We nemen veel verschillende ver-

schijningsvormen aan en spelen in veel verschillende bezettingen, maar ‘orkest’ moet er een van kunnen blijven.
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